中国医学影像技术

CHINESE JOURNAL OF MEDICAL IMAGING TECHNOLOGY

设为首页 | 加入收藏 | 联系我们

2014-06-13 星期五

首页 | 本刊简介 | 编委会 | 收录情况 | 投稿须知 | 期刊订阅 | 稿件查询 | 广告招商 | 会议

王澎,谭建,张富海,贾强.同机CT图像伪影对骨断层显像衰减校正结果的影响[J].中国医学影像技术,2010,26(1):150~153

同机CT图像伪影对骨断层显像衰减校正结果的影响

The influence of integrated-CT artifacts on the attenuation correction results of SPECT/CT bone imaging

投稿时间: 2009-08-18 最后修改时间: 2009-09-07

DOI.

中文关键词: 骨显像 体层摄影术,发射型计算机,单光子 体层摄影术,X线计算机 伪影 衰减校正

英文关键词:Bone imaging Tomography, emission-computed, single-photon Tomography, X-ray computed Artifact Attenuation correction

基金项目:

作者 单位 E-mail

王澎 天津医科大学总医院核医学科,天津 300052

谭建 天津医科大学总医院核医学科,天津 300052 tanjianpost@hotmail.com

张富海 天津医科大学总医院核医学科-天津 300052

贾强 天津医科大学总医院核医学科,天津 300052

摘要点击次数:521

全文下载次数:268

中文摘要:

目的 评估同机CT图像中的伪影对SPECT/CT骨断层显像衰减校正(AC)图像结果产生的影响。方法 回顾分析78例患者骨断层显像资料,观察CT图像(及CT衰减图)中有无伪影,并对比非衰减校正(NC)图像,计算伪影区累及的局部骨骼放射性计数的变异系数(CV)及差值百分比(PD),进行统计学分析,以判断CT图像中伪影是否对骨断层AC图像结果造成影响。结果 38例同机CT图像产生伪影的病例,相应CT衰减图中均产生了同样形态的伪影信息,包括视野截断伪影、胸腹气体伪影、光子不足伪影等。受到伪影影响的骨断层AC图像中,除了局部骨骼的均匀性(CVAC 17.62%±4.13%,CVNC 11.19%±3.81%;r=2.13,P<0.05)和放射性计数分布(PDAC 16.98%±3.31%,PDNC 9.84%±1.62%;r=2.46,P<0.05)均受到影响。结论 同机CT图像中出现的伪影也会在CT衰减图中生成错误的校正信息,必要时应采用NC图像进行对比分析。

英文摘要:

Objective To evaluate the influence of integrated-CT artifacts on attenuation-corrected (AC) images of SPECT bone imaging. **Methods** Imaging documents of 78 patients who underwent SPECT/CT bone imaging were retrospectively analyzed, and the artifacts on CT images and CT attenuation maps were visually studied. Compared with the non-attenuation corrected (NC) images, the coefficient of variation (CV) and percentage difference (PD) of radioactive count of regional bone influenced by CT artifacts were calculated and statistically analyzed to estimate the influence of CT artifacts on AC images of SPECT bone imaging. **Results** The integrated-CT artifacts were found in 38 patients of 78, and appeared the same image findings as those on CT attenuation maps respectively, including runcation artifact, thoraco-abdominal gas artifact, photon starvation artifact, etc. On all the AC images with integrated-CT artifacts, regional bones were influenced not only on uniformity (CVAC 17.62% $\pm 4.13\%$, CVNC 11.19% $\pm 3.81\%$; = 2.13, P<0.05), but also by the distribution (PDAC 16.98% $\pm 3.31\%$, PDNC 9.84% $\pm 1.62\%$; = 2.2.46, P<0.05) of radioactive count. **Conclusion** Artifacts on integrated-CT images can induce false AC information on CT attenuation maps, therefore, a comparative analysis with NC images is recommended if necessary.

查看全文 查看/发表评论 下载PDF阅读器

您是第**6336280** 位访问者

版权所有: 《中国医学影像技术》期刊社

主管单位:中国科学院 主办单位:中国科学院声学研究所

地址: 北京市海淀区北四环西路21号大猷楼502室 邮政编码: 100190 电话: 010-82547901/2/3 传真: 010-82547903

京ICP备12000849号-1

本系统由北京勤云科技发展有限公司设计